
Lesing er ei av fem grunnleggjande ferdigheiter 
som er innførte med Kunnskapsløftet. Lesing er 
ikkje lenger noko som berre er norsklæraren sitt 
ansvar. No er alle lærarar leselærarar. Men kva 
betyr det eigentleg i praksis? Korleis kan ein jobbe 
med lesing i alle fag? 

Det viktigaste elevane kan lære, er at dei ikkje 
alltid skal lese på same måten. Å leite etter fakta i 
ein tekst krev ei anna form for lesing enn det å lese 
for underhaldninga si skuld. Derfor må elevane få 
eit verktøy til å lese på ein formålstenleg måte, og 
få med seg det dei les. 

Med Lesekroken vil Nysgjerrigper gi tips til korleis 
tekstane i Nysgjerrigper-bladet kan brukast til å 
auke lesekompetansen hos elevane. Til kvart blad 
får du ei ny utgåve av Lesekroken med utgangs-
punkt i ein av artiklane i bladet. 

Lesekroken består av tre typar oppgåver. Den eine 
går på ein lesestrategi, den andre går på å lese 
mellom linjene (detektivlesing). I tillegg blir det 
ei oppgåve som tek i bruk andre innfallsvinklar. 
Kvar gong blir det ei kort teoretisk tilnærming til 
kvifor oppgåvene er laga som dei er. 

Søkelesing
Søkelesing vil seie å lese for å finne faktaopplysningar. Det kan for eksempel 
vere å finne definisjonar, årstal eller namn. Når elevane les, skal blikket gli 
raskt over sida på jakt etter akkurat det ordet eller det talet dei leiter etter. 
Det er ikkje meininga å lese alt og få med seg argumentasjonen, berre å hente 
ut konkrete opplysningar. Søkelesing skal derfor gå fort. Ein les nærast med 
tunnelsyn, der alt anna enn det ein leiter etter, er uinteressant. 

Ein god lesar er ein som tilpassar lesinga til formålet. Elevane må derfor trenast i 
å kunne lese på forskjellige måtar. Når hensikta er å plukke ut faktaopplysningar 
frå ein tekst, er det bortkasta krefter å lese alt nøye. Om ein derimot skal få med 
seg eit resonnement, må ein lese langsamt og tenkje over det som står der. Det 
kan derfor vere lurt å tenkje seg litt om når ein møter ein tekst: Kvifor skal eg lese 
denne teksten? Skal eg forstå eit poeng eller berre hente ut ein definisjon? Er det 
for å finne fakta, eignar søkelesing seg best.

For å trene på søkelesing kan elevane gjerne konkurrere med seg sjølve. Kor 
fort klarer dei å finne faktainformasjonen i teksten? Gi elevane i oppdrag å 
definere for eksempel ordet antrozoologi. Be dei sjå raskt over teksten, og setje 
fingeren på staden i teksten som er aktuell. Då kan læraren også enkelt sjå om 
dei har funne ordet. Vidare kan dei streke under eller skrive opp definisjonen 
av ordet. Jobb vidare på same måte med dei andre orda. Klarer dei å finne orda 
raskare etter kvart?

Nysgjerrigper er Forskingsrådet sitt tiltak for 
elevar og lærarar i barneskulen. Hovudmålet 
er å oppmuntre barn og unge til å ta vare på og 
dyrke nysgjerrigheita, forskartrongen og fantasien 
sin. Nysgjerrigper vil auke interessa for forsking 
og vitskap – og håper fleire unge menneske vel 
forsking som karriereveg. 

I tillegg til eit eige vitskapsmagasin inkluderer 
tiltaket nettstad og ulike lærartilbod – blant 
anna rettleiing i korleis barn kan arbeide med eit 
forskingsprosjekt. 

Kvifor Lesekrok i Nysgjerrigper? 
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Ljugegjetting

Jobb saman i par. 

1. 
Sjå på overskrifta «Dyr som medisin».  

Lag ei ljugehistorie om kva du trur det står i artikkelen.  
Fortel til ein annan. 

Eksempel:   
Når eg har vondt i halsen, pleier eg å ete eit par sjiraffar  

til frukost. Det er fordi sjiraffar har så sunne halsar.   
Når eg får i meg noko så sunt, blir eg frisk med ein gong.  

Det einaste dumme er at halsen min veks litt  
for kvar sjiraff eg et.

2. 
Kva trur du eigentleg artikkelen handlar om?  

Fortel til ein annan.

Søkelesing

Finn forklaringane på orda under. 
Søkeles etter orda, det betyr at du skal 
sjå raskt over sida og berre leite etter 

svaret. Skriv opp kva orda betyr.
1. antrozoologi 
2. dyreassistert terapi 
3. lesehund 
4. psykolog 

Oppgåvene er laga til artikkelen «Dyr som medisin» av Trine-Lise Gjesdal.  
Artikkelen finn du på side 19-21 i Nysgjerrigper nr. 2-2011 og ved å søke på «Dyr som medisin» på  nysgjerrigper.no

Av Tuva Bjørkvold 

Detektivlesing

1. Korleis kan ein hund  
føre til at barn blir flinkare til å lese?

2. Kva for helsebringande husdyr finn 
du i teksten, men ikkje på bileta?

3. Kvifor kan det vere lurt å kose  
med eit dyr om ein skal snakke  

om noko vanskeleg?

1. 2.

3.

Vår beste vennBente underviser på universitetet 
og har kurs for mange menneske 
som jobbar med helse, og som 
ønskjer å lære meir om korleis 
dei kan bruke dyr i jobben 
sin. Dette gjer ho saman med 
AntrozoologiSenteret. Antrozoologi 

betyr å studere korleis menneske 
og dyr samarbeider. Saman med 
universitetet er dette det einaste 
senteret i landet som lærer folk å 
bruke dyr i jobben sin. Christine 
Olsen leier AntrozoologiSenteret, 
og ho fortel kvifor dei bruker 
hundar i dyreassistert terapi. 

– Hundar er enkle å trene opp. Dei 

har gode sansar og er fl inke til å 
lese kroppsspråket til menneske. 
Samtidig er dei glade i å vere 
saman med oss, fortel ho.Sunt selskapMen held det å vere ein god venn 

og eit godt selskap for å gjere nokon 

frisk? Christine fortel at dyr gjer 
menneske rolegare, og at det i seg 
sjølv er bra for helsa.– Når dyr for eksempel blir brukte 

i behandling, viser det seg at 
pasientane slappar meir av. Dei 
tenkjer på andre ting enn sjukdom 
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og gløymer kor vondt dei eigentleg 

har det, fortel ho. Christine seier 
vidare at dyreassistert terapi ikkje 

berre dreier seg om å vere saman 
med hunden, men at hunden 
også kan hjelpe funksjonshemma 
menneske med å trene seg opp til 
å bli friskare. Pasienten kan for 
eksempel kaste ein ting, og hunden 

kan hente gjenstanden tilbake. På 
denne måten hjelper hunden til 
med treninga. – Psykologar kan også bruke 

hundar når dei snakkar med 
pasientane sine. Ein psykolog er 
ein slags lege som pratar med men-

neske som har tunge tankar, for 
at dei skal føle seg betre.  Mange 
barn synest det er lettare å prate 
om vanskelege ting med eit dyr i 
staden for eit menneske, fortel ho.HundelærarEi anna form for terapihund er 

«lesehund». Lesehundar hjelper 
barn som synest det er vanskeleg å 

lese og skrive, berre ved å lytte til 
dei. Christine fortel om Julie – ein 

fem år gammal golden retriever 
som har jobba som lesehund i ein 
skuleklasse.

– Julies jobb var å ha lesetime med 

dei forskjellige barna. Ho hjelpte 
til i undervisninga ved at ho sat og 

lytta mens barnet las for henne. 
Samtidig vart ho kost med. Julie 
koste seg veldig. Og sidan ho fekk 
barna til å slappe av, vart dei meir 

konsentrerte og fl inkare til å lese, 
fortel Christine. 

Fjorårsvinnarane av Årets 
Nysgjerrigper forska på 
«Korleis reagerer dyr når dei 

blir lesne høgt for?» Du kan 

sjå ein pdf av prosjektet eller 

lese om det på nysgjerrigper.no
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Dyr får oss til å slappe av, slik at 

vi ikkje føler oss så sjuke som vi 

kanskje eigentleg er. Forskarar 

som veit mykje om dette, held 

derfor kurs om korleis ein kan 

bruke dyr for å få menneske til  

å føle seg betre. 
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Menneske har alltid hatt eit nært 

forhold til dyr. I mytologien (sjå 

boks) blir hundar ofte framstilte 

som bindeleddet mellom den jordiske 

og åndelege verda. I tillegg vart heilage 

personar forbundne med ulike dyr, 

og ein trudde at menneske fekk indre 

styrke av å vere saman med dyr. Dette fortel 

forskaren Bente Berget ved Institutt for husdyr- 

og akvakultur på Universitetet for miljø- og 

biovitskap. 

Snille kyr og hestar

Men ho har endå meir spennande å fortelje. 

Bente har nemleg forska på korleis sjuke 

menneske føler seg saman med husdyr. Vi 

har lenge visst at vi slappar av med kjæle-

dyr. At vi rett og slett føler oss litt betre 

saman med dei. Bente har funne ut at dyr 

som kyr, sauer og hestar får oss til å føle det 

same. Men det er ikkje så enkelt å ta med seg 

ein hest på eit sjukehus for å få pasienten til å 

føle seg betre. Derfor er hundar mykje brukte 

i dyreassistert terapi. Det er ein type behandling 

som går ut på å bruke dyr for å gjere sjuke menneske 

friskare. 

Kva er 
mytologi?
Mytologi kjem av 

det greske ordet 

mythologia og betyr 

ei historieforteljing. 

Det er forteljingar om 

gudar, eller gudevesen 

og deira samband med 

menneska. Historiene 

har oppstått over lang 

tid og har gjerne over-

naturlege trekk, noko 

som betyr at ein ikkje 

heilt kan forklare dei. 

Likevel har mange kul-

turar eit nært forhold 

til desse historiene og 

meiner dei er sanne. 

Held fram på dei neste sidene  
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